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„Dacă nu ai un plan al tău, alții te vor include 
în planurile lor.“       (Anthony Robbins)

Parcurgem o perioadă în care – în mod tradițional – se prefi gu-
rează o serie de tendințe valabile cel puțin pentru anul 2018. Astfel, 
potrivit teoriei probabilității, aceste tendințe vor marca semnifi cativ 
Centenarul Marii Uniri. 

Sigur, există motive de îngrijorare, întrucât ar fi  o dovadă de de-
fi cit în materie de responsabilitate să ignorăm difi cultățile, provocările, 
riscurile, dar ceea ce interesează, în special, vizează trendurile care s-au 
afi rmat încă de anul trecut și care au șanse reale să se consolideze în 
2018. Firește, pentru ca acest deziderat să se împlinească sunt necesare 
numeroase condiții, dar nu asupra acestora se cuvine să insistăm, ci mai 
ales asupra a ceea ce privește direct economia în conexiunile ei la nivel 
micro și macro. Mai mult decât atât, se impune a se ține seama și de 
corelația strânsă dintre factorii interni și cei externi într-o lume în care 
globalizarea continuă să dea „tonul“. Dintr-o asemenea perspectivă, 
prezintă, incontestabil, un mare interes modul în care este privită Româ-
nia de instituții, de foruri internaționale al căror cuvânt este luat în con-
siderare cu cea mai mare seriozitate pe întregul mapamond. De aceea, 
nu putem trece cu vederea că, pe lângă Fondul Monetar Internațional 
(care și-a revizuit în sens pozitiv estimările referitoare la economia țării 
noastre), recent, Banca Mondială a estimat că s-a înregistrat, la noi, o 
creștere economică de circa 6,4%. Autoritățile au prognozat pentru noul 

an o creștere economică de 5,5% (inferioară nivelului atins în 2017), 
creştere deosebit de înaltă dacă o comparăm cu cea a multor țări nu 
numai din regiunea noastră geografi că, ci și de pe alte continente. 

Desigur, contează enorm calitatea factorilor creșterii economice. 
Din evaluarea în temă a Băncii Naţionale a României, rezultă că de-
terminantul unei creșteri economice remarcabile (nu numai cea mai 
înaltă din Uniunea Europeană, ci și una dintre cele mai consistente 

pe plan mondial) l-a con-
stituit consumul, cu o 
dinamică anuală de pes-
te 12 procente. Dar, în 
același timp, în acest do-
cument este inclusă și o 
altă subliniere extrem de 
importantă, și anume că 
– pentru prima dată după 
șase trimestre – dinamica 

anuală a formării brute de capital fi x (mai simplu spus, a investițiilor) a 
fost pe un teritoriu pozitiv, sporul atingând 8,8 procente.

Din perspectiva ofertei, creșterea PIB a avut o susținere cvasige-
nerală. Sectorul terțiar a înregistrat, în continuare, cea mai importantă 
contribuție, dar trebuie observat, cu precădere, că agricultura a „bifat“ 
cel mai înalt ritm de creștere din ultimii patru ani, iar industria a obținut 
constant rezultate importante, contribuția ei la sporul de PIB fi ind cea mai 
mare dintre toți factorii de creștere. Aceste rezultate s-au consemnat în 
condiții stimulative atât pe piața muncii, cât și în materie de politică a 
veniturilor. Ceea ce, însă, provoacă îndreptățite îngrijorări vizează nivelul 
record al defi citului comercial, probabil cel mai mare din ultimele două 
decenii, respectiv peste 11 miliarde de euro (potrivit celor mai recente date 
statistice). Desigur, prezintă importanță și alte componente ale evoluției 
economiei, între care și creditele acordate mai ales sectorului privat. 

Din aceste date și din multe altele rezultă deopotrivă punctele 
forte și cele slabe ale economiei românești, iar din analiza pe care 
acestea o impun cu necesitate, apare ca o prioritate diminuarea pon-
derii factorilor prociclici și aprofundarea celor proactivi. Remarca 
este valabilă nu numai la scară macro, ci și în microeconomie, acolo 
unde își desfășoară activitatea, în principal, comunitatea noastră in-
ginerească. Cunoașterea de pe poziții exclusiv științifi ce a realităților 
în mișcare este – ca totdeauna în asemenea abordări – premisa sigură 
a unor decizii corecte la toate nivelurile. Se poate, deci, conchide că 
verbul „a cunoaște“ dă sens și substanță acțiunilor efi ciente. (T.B.)

„Automobile DACIA“ își consolidează statutul 
de cel mai mare exportator din economia românească

Infrastructura de transport continuă 
să fi e în grea suferință (pag. 4 – 5)

 Abordarea științifică 
și soluțiile care o valorifică

Jurnal de bordJurnal de bord

„Automobile DACIA“ nu este doar cea mai mare companie din țara noastră, potrivit cifrei de afaceri, și 
unul dintre cei mai mari angajatori (18 000 de salariați), ci și principalul exportator din economia românească. 
Uzina din Mioveni a produs în anul precedent aproape 314 000 de autovehicule, în cea mai mare parte destinate 
exportului. Un factor esenţial l-a constituit creșterea cu 7% a producţiei SUV-ului DUSTER, cel mai scump 
model realizat până acum, deosebit de apreciat la târgurile auto din anul trecut. 

Pentru a întregi imaginea activităţii companiei, 
trebuie precizat că, pe lângă mașinile pe care le asamblează, 
uzina din Mioveni a livrat peste 45 000 de exemplare de 
automobile subasamblate pentru fabricile din Algeria 
și Maroc. Al doilea model ca volum de producție a fost 
SANDERO, cu aproape 41 000 de mașini, urmat de 
LOGAN MCV cu 35 000 de unități. Dacă se ia în calcul 
atât producția DACIA din țara noastră, cât și cea a unităților 
similare din Maroc și Algeria, rezultă că avem de-a face cu 
o semnifi cativă consolidare a pozițiilor companiei mai ales 
pe piața auto europeană. Cota de piață pe continent tinde 
să depășească pragul de 3%, ceea ce înscrie compania în 
rândul celor mai performante entități ale industriei auto din Europa. S-a răspuns, astfel, oportunităților care 
s-au creat prin concentrarea pieței auto europene, fi e către segmentul premium, fi e către cel low cost, în special 
în timpul recesiunii, iar brandul românesc și-a majorat constant cota de piață începând cu anul 2004. 

Contribuția esențială la performanțele tehnico-economice ale întreprinderii de la Mioveni este o rezultantă 
directă a activității inginerești concretizată prin introducerea în fabricație a unor componente în sfera înaltei tehnologii, 
inclusiv ca rezultat al activității de cercetare desfășurată la Centrul Tehnic Renault de la Titu. De altfel, perfecționările 
de ordin tehnic și tehnologic stau la baza creșterii competitivității produselor DACIA, în special în privința SUV-urilor 
DUSTER. Pentru anul acesta este programată accelerarea activităților de inovare, ceea ce va permite – cu siguranță – 
creșterea, în continuare, a exporturilor de autovehicule, tot mai reprezentative pentru industria românească.

Costul anual al training-ului pe angajat: 
între 150 și 2500 de euro

Selecție în rândul liceelor pentru înfi ințarea a 60 de Centre 
de Excelență în Tehnologia Informației (CETI) (pag. 3)

A fost aprobat Planul Naţional 
de Gestionare a Deșeurilor (pag. 6)

A V-a ediție a Galei premiilor pentru 
energie energynomics.ro  (pag. 7)

In memoriam Prof. univ. dr. ing. 
Garabet A. Kümbetlian (pag. 2)

Realitățile economiei românești confi rmă atenția 
sporită pe care antreprenorii și managerii o acordă 
perfecționării profesionale a angajaților. Datele statistice 
atestă că, în condițiile unui defi cit tot mai mare de forță de 
muncă defi nită printr-o înaltă califi care, cea mai profi ta-
bilă investiție o constituie cea în factorul uman, respectiv 
în ridicarea nivelului de pregătire profesională a perso-
nalului. Există, însă, mari diferențe între fi rme în ceea ce 
privește efortul fi nanciar îndreptat spre atingerea acestui 
obiectiv, astfel încât – conform informațiilor furnizate de 
companii de specialitate – costurile anuale pentru training 
pe angajat încep de la 150 de euro și ajung la 2500 de euro. 

Desigur, nu numai puterea economico-fi nancia-
ră a fi rmelor își spune cuvântul, ci un factor de primă 
importanță îl constituie profi lul activității. Ceea ce, însă, 
este comun vizează accentul pus pe promovarea de pro-
grame care combină metodele tradiționale cu cele digitale. 

Este încă o confi rmare a faptului că antreprenorii și ma-
nagerii conștientizează că nu pot fi  obținute performanțe 
economice fără luarea în considerare a cerințelor erei digi-
tale. În funcţie de specifi cul activităţilor, mai ales în eco-
nomia reală, specialiştii în domeniul formării şi perfecţio-
nării profesionale au elaborat şi pun în aplicare programe 
diferenţiate, care au ca obiectiv principal punerea în miş-
care a mecanismelor de creştere a productivităţii muncii.

Faptul că a crescut în ultima vreme și ponderea 
investițiilor în echipamente IT atestă că amintitele 
programe de training au un corespondent direct în 
baza tehnico-materială a companiilor. Aceleași insti-
tute de specialitate în domeniul resurselor umane an-
ticipează că, în anul 2018, va crește ponderea fi rmelor 
care vor aloca sume tot mai mari, aproape de nivelul 
maxim menţionat (2500 euro), pentru perfecționarea 
profesională a personalului. 
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În acest an se vor marca numeroase 
momente de seamă, care refl ectă evolu-
ţia ştiinţei şi tehnicii din România. Ca şi în 
anii anteriori, vom trece în revistă, în mai 
multe numere ale Universului ingineresc, 
o serie de aniversări „rotunde“, care au 
constituit repere ale progresului econo-
mic şi social în ţara noastră şi nu numai. 
Astfel, în 2018 se împlinesc:

200 de ani de la:
■ Deschiderea, în incinta mănăstirii 

Sf. Sava din Bucureşti, a Şcolii academi-
ceşti pentru ştiinţele folozofi ceşti şi mate-
maticeşti, sub conducerea lui Gheorghe 
Lazăr (1779 – 1823), prima şcoală tehnică 
pentru ingineri hotarnici în limba română 
din Ţara Românească, unde Gh. Lazăr a 
predat aritmetica, geografi a istorică, apoi 
geometria teoretică şi practică. Şcoala a 
răspuns cerinţelor epocii legate de dezvol-
tarea forţelor de producţie, de progresul 
social, contribuind în mod remarcabil la 
formarea intelectualităţii româneşti;

■ Efectuarea, la Bucureşti, din dispozi-
ţia domnitorului Ioan Gheorghe Caragea, a 
primelor experienţe de navigaţie aeriană. Pe 
Dealul Spirii a fost înălţat, în prezenţa dom-
nitorului şi a fi icei sale, domniţa Ralu, un 
balon cu aer, având 8 metri diametru, pentru 
încălzirea căruia s-a folosit spirt aprins;

■ Instalarea, la Iaşi, a primei manufac-
turi de uleiuri vegetale.

 
185 de ani de la:
■ Înfi inţarea, în Ţara Românească, po-

trivit unui regulament şcolar, a unor cursuri 
speciale de matematici superioare, geode-
zie, mecanică, arhitectură, agricultură prac-
tică, inclusiv cunoştinţe veterinare şi de 
silvicultură. Petrache Poenaru, unul dintre 

animatorii acestor cursuri, le înzestrează cu 
manuale şi aparatură şi creează, totodată, 
două clase cu profi l ingineresc. Cursurile 
au fost întrerupte în 1848 şi reluate la 17 
octombrie 1850, când, printr-o hotărâre 
domnească, a fost înfi inţată o facultate teh-
nică pentru formarea de specialişti topo-
grafi , ingineri de poduri şi arhitecţi;

■ Întrepriderea, de către „Departa-
mentul Dinlăuntru“ al Ţării Româneşti, a 
unor cercetări privind navigabilitatea ape-
lor ţării pentru înlesnirea transportului lem-
nelor, cărbunilor etc.

170 de ani de la:
■ Apariţia, la Bucureşti, a lucrării lui 

Ion Ghica (1817 – 1897) Măsurile şi gre-
utăţile româneşti şi moldoveneşti în com-
paraţie cu ale celorlalte neamuri, prima 
încercare de a da echivalentele măsurilor 
medievale româneşti în sistemul metric;

■ Înfi inţarea, la Pădurea Neagră (jude-
ţul Bihor), a primei mari fabrici de sticlă 
din ţara noastră;

■ Punerea în circulaţie, de către Franz 
Kerner, din Braşov, a unei curse de diligen-
ţă rapidă, „cea dintâi grabnică trăsură care 
vreodată a trecut peste Munţii Carpaţilor, 
legând oraşele Braşov şi Bucureşti pe Va-
lea Prahovei“.

165 de ani de la:
■ Inaugurarea, în ţara noastră, a pri-

mei linii de telegraf electric, care stabilea 
legătura între oraşele Sibiu şi Timişoara cu 
Viena. În acelaşi an (1853), la 13 februarie, 
s-a dat în funcţiune şi prima linie de tele-
graf din Moldova, care lega oraşul Iaşi cu 
Bucovina şi, mai departe, cu Viena. Răs-
punsul primei telegrame transmise a sosit 
în 18 minute.

In memoriam
Prof. univ. dr. ing. Garabet A. Kümbetlian

ARC  PESTE  TIMPARC  PESTE  TIMP

Întreaga comunitate inginerească din 
ţara noastră a suferit o grea pierdere prin trece-
rea la cele veşnice a prof. univ. dr. ing. Garabet 
A. Kümbetlian. Toţi cei care l-au cunoscut şi 
apreciat vor păstra, pentru totdeauna, amintirea 
unui dascăl de excepţie, a unui coleg şi prieten 
loial, a unui cercetător ştiinţifi c 
cu un palmares remarcabil. Cel 
care avea să devină un membru 
proeminent al Asociaţiei Gene-
rale a Inginerilor din România 
(AGIR), membru titular al 
Academiei de Ştiinţe Tehnice 
din România (ASTR), mem-
bru al unui mare număr de 
comisii şi comitete ştiinţifi ce 
la nivel naţional şi internaţi-
onal, s-a născut la Constanţa, 
la 11 martie 1936. A absolvit 
cursurile primare în oraşul 
natal, apoi clasele gimnaziale 
la Liceul Brukenthal din Sibiu 
şi Liceul Mircea cel Bătrân 
din Constanţa. A urmat cursurile Facultăţii 
de Mecanică a Institutului Politehnic din 
Bucureşti, obţinând diploma de inginer în 
specialitatea maşini termice. În anul 1976 

a obţinut titlul ştiinţifi c de doctor inginer 
în domeniul teoriei elasticităţii mediilor 
structurale.

A ocupat succesiv funcţiile de inginer 
principal la Întreprinderea de Electricitate 
din Constanţa, în paralel cu primele trepte 

universitare la 
Catedra de fi zică 
a Institutului Pe-
dagogic din Con-
stanţa. Între anii 
1966 – 1972 a fost 
director şi profe-
sor la Liceul Ener-
getic din Constan-
ţa. S-a consacrat, 
în continuare, în 
special, activită-
ţii didactice şi de 
cercetare la Uni-
versitatea Mariti-
mă şi la Faculta-
tea de Construcţii 

a Universităţii Ovidius din Constanţa. Între 
anii 2002 – 2006 a fost directorul Centrului 
de Cercetare în Inginerie Mecanică Navală 
al Universităţii Maritime din Constanţa. A 

predat cursuri de mecanică, rezistenţa ma-
terialelor şi teoria elasticităţii la Institutul de 
Marină, Universitatea Maritimă şi Univer-
sitatea Ovidius din Constanţa.

Parcursul său profesional remarcabil a 
fost marcat de elaborarea unor modele analiti-
ce originale pentru calculul plăcilor groase, al 
barelor curbe de secţiune neomogenă, al ten-
siunilor tangenţiale în barele de secţiune oare-
care. A realizat 27 de inovaţii şi a conduus 29 
de granturi şi contracte de cercetare ştiinţifi că, 
din care unul cu Banca Mondială (1994).

Ca o recunoaştere a remarcabilelor sale 
rezultate didactice şi ştiinţifi ce, i s-au decernat 
Diploma de excelenţă a Universităţii Maritime 
(anul 2000) şi a Universităţii Ovidius din Con-
stanţa (2004), Diploma de onoare şi Medalia 
Jubiliară „25 de ani de învăţământ superior de 
construcţii la Constanţa“ (2002), Diploma de 
aur a Fundaţiei Academice „ALUMNIA“, 
a Colegiului Naţional Mircea cel Bătrân 
din Constanţa (2004), Diploma de onoare 
a Academiei Navale (2007) şi a Universită-
ţii Maritime din Constanţa (2010), Diplo-
ma Facultăţii de Mecanică a Universităţii 
Tehnice Gheorghe Asachi din Iaşi, pentru 
sprijin şi contribuţii la dezvoltarea relaţii-

lor de colaborare (2008), Diploma şi Me-
dalia Jubiliară a Universităţii Ovidius din 
Constanţa, cu prilejul împlinirii a 50 de 
ani de învăţământ universitar în Dobrogea 
(2011), Diploma Aniversară a Universităţii 
Transilvania din Braşov şi Premiul de Ex-
celenţă al Uniunii Armenilor din România 
(2008).

A fost citat în Who’s Who, Editura 
Tehnică, Bucureşti (1996), Catalogul Ex-
perţilor Bucureşti (1997), Marquis „Who’s 
Who“, ed. 16 (1999) şi 19 (2001), Barons 
Who’s Who (2001), 500 Great Minds of 
The Early 21st Century (2002), Primul 
dicţionar ilustrat Who’s Who al Români-
ei (2003), The Contemporary Who’s Who 
(2002/2003) şi în alte volume ale unor insti-
tute biografi ce din Marea Britanie şi Statele 
Unite ale Americii.

Consiliul Director al AGIR şi Prezidiul 
ASTR exprimă, la despărţirea de prof. univ. 
dr. ing. Garabet Kümbetlian, cele mai sin-
cere regrete şi, totodată, cele mai puternice 
sentimente de apreciere a activităţii unui mi-
nunat coleg, precum şi condoleanţe familiei 
îndoliate.

Dumnezeu să-l odihnească!

Opiniile publicate în Univers ingineresc aparţin autorilor şi nu reprezintă 
punctele de vedere ale AGIR şi/sau ale redacţiei. Potrivit legii, responsabilitatea 
pentru conţinutul articolelor aparţine autorilor sau sursei citate.

Zona Mării Negre benefi ciază de un 
plan de amenajare a spațiului maritim, rea-
lizat în colaborare de România și Bulgaria, 
prin intermediul unui proiect fi nanțat din 
fonduri europene și derulat de Ministerul 
Dezvoltării Regionale, Administrației Publi-
ce și Fondurilor Europene (MDRAPFE) în 
parteneriat cu alte 9 organizații. „Planifi ca-
rea spațială marină este necesară, în primul 
rând, pentru a echilibra nevoia de dezvoltare 
a spațiului maritim cu cea de protejare a ei: 
în timp, activitățile în zonă se dezvoltă (de la 
cele turistice, de transport și economice, la 
cele de pescuit și exploatare a resurselor), iar 
interesul major este ca și viitoarele generații 
să se poată bucura de toate avantajele pe 
care un astfel de teritoriu îl oferă“, se men-
ţionează într-un comunicat al MDRAPFE.

În acest scop, MDRAPFE a aplicat și a 
obținut fi nanțare de la Uniunea Europeană, 
prin Fondul European pentru Pescuit și Afaceri 
Maritime, pentru proiectul MARSPLAN-BS 
(Amenajarea spațiului maritim în zona trans-
frontalieră din Marea Neagră – România, Bul-
garia / Cross-Border Maritime Spatial Plan for 
the Black Sea – Romania and Bulgaria). Proiec-
tul a fost demarat ca urmare a adoptării Directi-
vei 2014/89/UE de stabilire a unui cadru pentru 
amenajarea spațiului maritim și se va încheia 
în februarie a.c. Bugetul total al proiectu-
lui este în valoare de circa 2,049 milioane 
euro, din care 1,639 milioane euro repre-
zintă fonduri asigurate din grantul Comi-
siei Europene, prin intermediul Agenției 

Executive pentru Întreprinderi Mici și Mij-
locii (EASME).

Din punct de vedere al coordonă-
rii, proiectul a permis lucrul în echipă al 
organizațiilor cele mai relevante implicate 
în planifi carea zonei Mării Negre. Printre re-
zultatele proiectului se numără: identifi carea 
unor principii, obiective și a unei viziuni co-
mune pentru amenajarea zonei Mării Negre 
(structurate într-un concept de dezvoltare pen-
tru zona transfrontalieră România-Bulgaria), 
5 studii de caz, un plan de amenajare maritimă 
pentru zona Mangalia – Shabla.

Conform directivei, statele membre țin 
seama, în procesul de amenajare a spațiului 
maritim, de particularitățile regiunilor ma-
rine, de activitățile și utilizările relevante 
existente și viitoare, de impactul acestora 
asupra mediului și asupra resurselor natura-
le. În conformitate cu această directivă, fi e-
care stat membru trebuie să elaboreze și să 
implementeze amenajarea spațiului maritim 
cât mai curând posibil și cel târziu până la 
31 martie 2021.

Plan de amenajare a zonei 
Mării Negre, realizat cu 

fonduri europene

Importante momente aniversare 
tehnico-economice în 2018 (I)
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Selecție în rândul liceelor pentru înfi ințarea a 60 de 
Centre de Excelență în Tehnologia Informației (CETI)
Ministerul Educației Naționale (MEN) 

a aprobat criteriile de selecție a liceelor care 
pot deveni Centre de Excelență în Tehnolo-
gia Informației (CETI) în cadrul proiectu-
lui Promovarea și susținerea excelenței în 
educație prin dezvoltarea competențelor în 
disciplina Tehnologia Informației. Proiectul 
are ca obiectiv asigurarea condițiilor opti-
me de pregătire și dezvoltare a elevilor din 
clasele IX – XIII capabili de performanțe 
înalte (profi l matematică – informatică), prin 
înfi ințarea și operaționalizarea a 60 de Centre 
de Excelență în Tehnologia Informației. Prin 
intermediul acestui proiect derulat de MEN 
cu sprijinul Guvernului Japoniei, fi ecare 
centru va benefi cia de un laborator IT do-
tat cu 26 calculatoare performante și o tablă 
interactivă.

Procesul de selecție este deschis 
unităților școlare din sistemul public de 
învățământ care pot asigura condiții optime 
pentru funcționarea acestor centre. Pentru 
a fi  eligibilă, o unitate școlară interesată 
trebuie să transmită inspectoratelor şcolare 

judeţene (ISJ) / Inspectoratului Şcolar al 
Municipiului Bucureşti (ISMB) o scrisoare 
de intenție prin care își asumă:

▪ Un program deschis de cel puțin 10 
ore/săptămână adresat copiilor din comu-
nitate interesați să participe la activități, 
pe o durată de cel puțin doi ani de la data 
punerii in funcțiune a centrului. 
Activitățile vor implica în mod 
direct copiii, iar inspectoratele 
școlare județene vor aduce la 
cunoștință școlilor din rețeaua 
județeană și a Municipiului  
București programul centrelor 
selectate, care vor asigura pregă-
tirea elevilor;

▪ Fiecare cadru didactic-re-
sursă, format în cadrul progra-
mului de pregătire asigurat de 
partenerul din Japonia, va asigura 
formarea a minimum 10 profesori la nivel lo-
cal, pe structura cursului furnizat de experții 
japonezi. Aceștia vor fi  considerați, la rândul 
lor, persoane-resursă pentru activitatea cen-

trului și pot realiza activități de pregătire cu 
propriii elevi, pe baza cunoștințelor asimilate 
în cadrul programului de instruire.

Potrivit MEN, procesul de selecție va 
avea două etape. Prima etapă va fi  realizată de 
fi ecare inspectorat școlar județean/ISMB pe 
baza a șapte reguli și se va încheia cu desem-

narea câte unui centru la nivelul fi ecărui județ/
sector. Între criteriile care vor fi  luate în calcul 
se regăsesc: existența unui centru de excelență, 
înfi ințat conform Ordinului nr. 5577/2011, 

care desfășoară activități de excelență în do-
meniul IT la nivelul anului școlar 2017 – 2018, 
existența profi lului matematică-informatică, 
intensiv informatică și elevi cu rezultate la 
Olimpiada Națională de Informatică în ultimii 
trei ani (premii/mențiuni la fazele naționale). 
Etapa a II-a presupune o evaluare efectuată 
de o comisie națională (stabilită de MEN) în 
urma căreia vor fi  selectate încă 13 centre la 
nivel național, din regiunile mai puțin dez-
voltate, care obțin cele mai bune punctaje și 
respectă principiul conform căruia, în fi ecare 
județ, nu pot fi  mai mult de două centre.

Reprezentanţii MEN subliniază că 
implementarea proiectului Promovarea și 
susținerea excelenței în educație prin dez-
voltarea competențelor în disciplina Teh-
nologia Informației pornește de la modelul 
japonez de a preda această disciplină și de 
la necesitatea înfi ințării în țara noastră a 

unor licee-CETI care să ofere elevilor o pre-
gătire avansată, califi cată și centrată pe apti-
tudinile și nevoile lor de instruire, respectiv 
pe stimularea creativității.

Deloitte anticipează progrese impor-
tante în privința tehnologiilor de tip machine 
learning (învățare automatizată), o creștere 
a apetitului pentru abonamente digitale în 
rândul consumatorilor, la nivel mondial, 
concomitent cu supremația telefoanelor in-
teligente, potrivit raportului Technology, 
Media & Telecommunications (TMT) Pre-
dictions 2018. Afl at la a 17-a ediție, raportul 
furnizează o perspectivă asupra tendințelor 
relevante pe parcursul următorilor 1 – 5 ani 
în industria media, tehnologie și telecom din 
lume. O tendință principală cu impact asupra 
business-ului identifi cată în document este 
cea conform căreia organizațiile vor folosi 
tehnologii de tip machine learning de două 
ori mai mult până la fi nalul lui 2018 față de 
anul 2017. TMT Predictions identifi că o se-
rie de arii care, în opinia Deloitte, vor inten-
sifi ca utilizarea tehnologiilor de tip machine 

learning, cea mai importantă zonă fi ind cea a 
cip-urilor noi pentru semiconductori. 

Până în 2023, peste 90% 
dintre adulții din țările 
dezvoltate vor deține 
un telefon inteligent
Adopția telefoanelor inteligente este în 

continuă creștere. Până în 2023, se estimează 
că mai mult de 90% dintre adulții din țările 
dezvoltate vor avea un telefon inteligent, rata 
în rândul celor cu vârste cuprinse între 55 și 
75 de ani atingând 85%. Previziunile Deloitte 
Global arată că posesorii vor interacționa 
cu telefoanele de 65 de ori pe zi, în medie, 
în 2023, cu 20% mai mult față de 2018. În 
același timp, în raport se anticipează că 45% 
dintre utilizatorii adulți de telefoane inteli-
gente la nivel mondial și 65% dintre cei cu 
vârste între 18 – 24 de ani vor fi  preocupați 

de faptul că folosesc telefoanele prea mult 
pentru anumite activități și vor încerca să-și 
limiteze timpul de utilizare în 2018.

Serviciile de internet pe 
liniile aeriene, în creștere 
Alte concluzii ale Deloitte Global 

2018 TMT Predictions:
■ Ne vom crea singuri propria realita-

te augmentată cu telefonul mobil. Peste un 
miliard de utilizatori de telefoane inteligente 
vor dezvolta conținut de tip realitate augmen-
tată cel puțin o dată în 2018, 300 de milioane 
vor face acest lucru lunar, iar zeci de milioane 
săptămânal, potrivit Deloitte Global;

■ Pentru 2018, Deloitte Global antici-
pează că o cincime dintre gospodăriile din 
America de Nord vor accesa datele pe Inter-
net prin intermediul rețelelor de telefonie mo-
bilă. Vor exista, însă, diferențe semnifi cative 

de la o țară la alta. În Brazilia, de exemplu, 
aproape o treime dintre gospodării vor accesa 
Internetul folosind telefoane mobile, față de 
doar 10%, în unele țări europene. Diferențele 
dintre ariile geografi ce sunt efect al factorilor 
tehnologici, economici și demografi ci;

■ Consumul de TV la populația tână-
ră, în declin. Deloitte Global anticipează că 
publicul de televiziune tradițională cu vârste 
cuprinse între 18 – 24 de ani va scădea cu 
5% – 15% pe an în SUA, Canada și Marea 
Britanie în 2018 și 2019, procentaj similar 
cu ultimii șapte ani;

■ Conectivitatea la bord, în creștere. 
Un miliard de pasageri (un sfert din total) ur-
mează să călătorească, în 2018, cu avioane 
având internet la bord, potrivit Deloitte Global. 
Creșterea prognozată este de 20% față de 2017, 
aducând venituri din servicii de internet, pe li-
niile aeriene, de aproape un miliard de dolari.

O treime din tineretul 
lumii nu dispune 
de conexiune online 
Creșterea accesului la informații, dez-

voltarea abilităților necesare în mediul de lu-
cru digital și asigurarea unei platforme care 
să le permită relaționarea și comunicarea opi-

niilor sunt câteva dintre benefi ciile pe care le 
poate oferi tehnologia digitală copiilor care 
sunt dezavantajați, inclusiv celor care cresc în 
condiții de sărăcie sau celor care sunt afectați 
de situații de urgență umanitară, arată rapor-
tul. Conform documentului, la nivel mondial, 
1 din 3 utilizatori de Internet este copil, 71% 
dintre copii și tineri sunt online comparativ cu 
doar 48% din populația totală. Cu toate aces-
tea, 3 din 5 copii și tineri africani sunt offl  ine, 
comparativ cu doar un tânăr din 25 din Euro-
pa. Astfel, aproximativ o treime din tineretul 
lumii – 346 de milioane de persoane – nu 
dispune de conexiune online, ceea ce accen-
tuează inechitățile existente în rândul copiilor 
și le reduce posibilitatea de a participa la o 
economie care capătă tot mai mult un caracter 
digital.

Primul ghid pentru părinți 
și educatori cu informații 
necesare educării copiilor 
care navighează online
Între recomandările oferite de raport în 

sprijinul formulării unor politici mai efi cace 
și a unor practici de lucru 
mai responsabile în benefi -
ciul copiilor la nivel global 
sunt incluse următoarele: ▪ 
Plasarea copiilor în centrul 
politicii digitale; ▪ Dezvol-
tarea competențelor digita-
le astfel încât copiii să se 
poată informa, implica și 
să acționeze în siguranță în 
mediul online; ▪ Valorifi ca-
rea puterii sectorului privat 

în demersul de promovare a standardelor și 
practicilor etice care protejează și susțin copiii 
în mediul online; ▪ Asigurarea accesului ne-
costisitor al tuturor copiilor la resurse online 
de calitate foarte bună.

Totodată, CERT-RO (Centrul Națio-
nal de Răspuns la Inci-
dente de Securitate Ci-
bernetică – n.r.) a pre-
zentat un ghid pentru 
părinți cu informații 
necesare educării co-
piilor care navighează 
online. Acesta cuprinde 
și un set de reguli și mă-
suri de precauție pentru 
evitarea pericolelor din 
lumea digitală.

Raport MCSI și UNICEF: Copiii în lumea digitală

Raport Deloitte: Tehnologiile de tip „machine 
learning“ infl uențează evoluția afacerilor

Ministerul Comunicațiilor și Socie-
tății Informaționale (MCSI) și UNICEF 
au lansat recent „Raportul Starea 
Copiilor Lumii 2017: Copiii în lumea 
digitală“. Prima analiză amplă efectua-
tă de UNICEF a diferitelor modalități în 
care tehnologia digitală afectează viața 
și perspectivele de viață ale copiilor 
identifi că atât pericole existente, cât și 
o serie de oportunități.

https://biblioteca-digitala.ro
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„Drumurile noastre toate“ s
Infrastructura de transport co

Podul de la Grădiștea, astăzi

Începem trecerea în revistă a ceea ce ne-am propus prin 
consemnarea unui moment care a avut loc la sfârșitul anului 
precedent. Senatul României a adoptat un proiect de lege prin 
care impune guvernului să construiască, în cel mult patru ani, 
Autostrada Iași – Tîrgu Mureș, care se va numi „Autostrada 
Unirii“. Această cale rutieră modernă, care va uni județele 
din Moldova cu cele din Transilvania, va avea 311 km și 
va implica alocarea de fonduri în valoare de aproximativ 9 
miliarde de euro. 

Este evident că proiectul de lege, care a fost o inițiativă 
parlamentară, a răspuns și răspunde unor cerințe de pri-
mă importanță atât sub aspect economic, cât și în ceea ce 
privește simbolul unității naționale. Este păcat că o aseme-
nea inițiativă nu a fost agreată de guvern din considerente 
de ordin procedural, ca și cum acestea ar avea cea mai mare 
importanță. Urgența realizării acestei autostrăzi este în afară 
de orice discuție, iar faptul că Ministerul Transporturilor a 
programat fi nalizarea construcției ei abia în anul 2030 este 
de natură a provoca cel puțin nedumeriri. După ce, în ulti-
mii zece ani, s-au elaborat trei studii de fezabilitate, se im-
punea să se treacă de urgență la organizarea licitațiilor în 
vederea parcurgerii unei etape superioare, cea a elaborării 
proiectelor. Situația pe care o consemnăm aruncă o lumină 
puternică asupra modului în care sunt abordate problemele 
de fond ale infrastructurii de transport din țara noastră. 

În prezent, țara noastră are doar 748 km de autostradă. 
Promisiunile autorităților pentru anul în curs au ca țintă mar-
carea Centenarului Marii Uniri, prin adăugarea a 156,7 km la 
ceea ce există până acum. Este vorba, mai ales, despre darea în 
folosință a patru tronsoane de autostradă între Sebeș și Turda, 
a tronsonului de autostradă București – Ploiești la intrarea în 
Capitală, a unei porțiuni din „Autostrada Transilvania“ și a 
ultimelor loturi din tronsonul Lugoj – Deva. Totodată, anul 
acesta este prevăzută declanșarea lucrărilor la capetele Auto-
străzii Comarnic – Brașov și a centurilor orașelor Comarnic 
și Bușteni.

În ceea ce privește transportul feroviar, din păcate, s-au 
acordat pentru investiții numai 1,33 miliarde lei în vederea fi -
nalizării lucrărilor de modernizare a căii ferate Sighișoara – Si-

meria și demarării proiectului de reabilitare a sectorului dintre 
Simeria și Arad. În momentul de față, cei aproximativ 180 km 
de cale ferată, între Sighișoara și Simeria, se afl ă într-o sta-
re de fi nalizare de circa 85%. Tot pe coridorul IV feroviar se 
are în vedere reabilitarea tronsonului Brașov – Sighișoara și a 
secțiunii Predeal – Brașov. Totodată, se intenţionează electrifi -
carea tronsonului Cluj – Episcopia Bihor, reabilitarea podului 
de la Grădiștea și modernizarea liniei București – Giurgiu – fron-
tiera cu Bulgaria, linie închisă încă în urmă cu 13 ani, din cauza 
inundațiilor. 

O statistică recentă arată că, în ultimele două decenii, s-au 
alocat peste 60 milioane euro în vederea elaborării studiilor de 
fezabilitate pentru construcția autostrăzilor care urmau să inclu-
dă Centura Capitalei, Comarnic – Brașov, Sibiu – Pitești, Tîrgu 
Mureș – Iași – Ungheni, Craiova – Pitești, precum și a drumu-
rilor expres Sebeș – Turda, Arad – Oradea, Sibiu – Făgăraș. Fie 
și numai simpla enumerare a acestor obiective arată că respecti-
vele studii de fezabilitate nu s-au concretizat, în pofi da faptului 
că banii respectivi au fost încasați de tot felul de companii mai 
mult sau mai puțin cunoscute. 

În acest context, se cere reamintit că Planul Operațional 
Sectorial pentru Transport prevăzut pentru perioada 2014 – 2020 
a fost prelungit pentru intervalul 2021 – 2030. Fondurile alocate 
privesc în proporție de 51% transportul rutier și de 44% trans-
portul feroviar. 

Recent, în ziarul „Cotidianul“ au fost publicate opiniile 
ing. Nicolae Noica, fost ministru al Lucrărilor Publice – repu-
tat specialist în domeniul construcțiilor și în istoria ingineriei 
românești –, referitoare la modul în care au fost și sunt con-
cepute proiectele din domeniul infrastructurii din perspectiva 
unei ample treceri în revistă a trecutului mai apropiat sau mai 
îndepărtat.

Astfel, se remarcă faptul că România se numără printre 
primele ţări europene în care, în anul 1938, a fost stabilită, 
de Ministerul Lucrărilor Publice – Direcţia Generală a Dru-

murilor, o hartă cu principalele artere ale unei viitoare reţele 
de autostrăzi. Profesorul ing. Mihail Manoilescu, iniţiatorul 
acestui plan, spunea că „cel dintâi drum al ţării trebuie să fi e 
drumul care merge din regiunea Braşov la Bucureşti cu pre-
lungire la Giurgiu, adică AORTA ROMÂNIEI“.

Anii au trecut, şi între 1967 – 1970 a fost elaborat un 
Studiu general privind construirea de autostrăzi în România, 
iar în anul 1977 a fost elaborat Programul european pentru 
realizarea unei structuri integrate, cu participarea a zece state.

La 14 august 1990, a fost promovată o hotărâre de gu-
vern privind „Modernizarea reţelei de drumuri existente şi 
construcţia de autostrăzi în România“. Toate studiile au fost 
întocmite de Institutul de Proiectări Transporturi Auto, Nava-
le şi Aeriene (IPTANA).

În anul 1996, în scopul defi nitivării strategiei domeniu-
lui, s-a întocmit Planul de amenajare a teritoriului naţional 
– Secţiunea I – Căi de comunicaţie, plan care a fost aprobat 
de Parlamentul României prin Legea nr. 71/1996. Ulterior, în 
anul 2006, Planul de amenajare a teritoriului naţional – Sec-
ţiunea I – Reţele de transport a fost aprobat prin Legea nr. 
363/2006. Toate acestea scot în evidenţă că traseele de auto-
străzi au fost stabilite prin planuri aprobate, prin lege, de Par-
lament, şi ele nu pot fi  schimbate decât în acelaşi fel.

Cu toate acestea – relevă ing. Nicolae Noica –, în anul 
2012, legea a fost dată la o parte şi au început a se stabili 
strategii prin master-planuri, care erau schimbate de fi ecare 
ministru care venea la conducerea Ministerului Transporturi-
lor, fi ecare întocmindu-şi „propria hartă de autostrăzi“, 
deci de prio rităţi. Instabilitatea acestor documente este 
aceeaşi şi în cazul în care schimbările de miniştri se fac 
în interiorul aceluiaşi partid, ceea ce este şi mai straniu, 
dovedind că planifi carea strategică nu are nimic de-a 
face cu partidele, ci mai degrabă cu viziuni personale 
şi cu impresiile celor care ocupă vremelnic poziţii de 
demnitate publică. Un singur exemplu: porţiunea de 
autostradă Piteşti – Sibiu, parte componentă a Corido-
rului IV European, aprobată prin două legi, Legea nr. 
71/1996 şi Legea nr. 363/2006, a fost trecută printr-un 
master-plan cu statutul de drum expres. Acest lucru nu 
ar trebui să ne mire, atâta vreme cât însuşi ministerul 
care se ocupa de lucrări publice şi amenaja rea teritoriu-
lui a fost desfi inţat după 150 de ani de existenţă.

O altă problemă care a blocat realizarea autostră-
zilor a fost modul de pregătire şi evaluare prealabilă a 
proiectelor, subliniază ing. Nicolae Noica. O compo-
nentă determinantă a acestei etape o reprezintă studii-
le de fezabilitate. Se afi rmă adesea că studiile de fezabilitate 
şi-au depăşit valabilitatea, motiv pentru care trebuie refăcute. 
Nimic mai fals, căci printr-un studiu de fezabilitate se alege 
traseul optim al unei autostrăzi din punct de vedere tehnic şi 
economic, în funcţie de obstacolele naturale – ape, dealuri, 
munţi – şi de caracteristicile geotehnice ale terenurilor. Or, 

acestea nu se schimbă în timp. Cu toate 
acestea, s-au făcut şi refăcut studii de fe-
zabilitate, care au costat peste 200 milioa-
ne euro, fără ca niciuna dintre autorităţile 
responsabile să răspundă pentru studiile 
nefolosite şi cheltuielile inutile. Pentru a 
avea un tablou concret al modului în care 
s-a înţeles elaborarea studiilor de fezabili-
tate, ne vom opri asupra traseului autostră-
zii pe porţiunea Piteşti – Sibiu.

Traseul Autostrăzii Piteşti – Sibiu a 
fost defi nitivat în urma analizei a două-trei 
variante de traseu. S-au realizat mai întâi 
planurile topografi ce aferente coridorului, 
pe care au fost studiate variantele de tra-
seu, apoi s-au efectuat studii geotehnice pe 
fi ecare variantă de traseu, mai amănunţi-
te pe tronsonul Piteşti – Curtea de Argeş, 

avându-se în vedere prioritatea realizării acestui sector. La ni-
velul studiului geotehnic s-a estimat realizarea a aproximativ 
600 de foraje mecanizate, semi-mecanizate şi manuale, pre-
cum şi a 500 de puţuri deschise. Astăzi, în arhivă, s-au identi-
fi cat circa 310 foraje și 250 de puțuri deschise. Este, de aceea, 
un argument care atrage atenţia asupra importanţei păstrării 
arhivelor în ordine şi inventariate în vederea cercetărilor; cred 
că de aceea e necesară emiterea de reglementări ferme din 
partea Arhivelor Naţionale și Ministerului Cercetării. În urma 
acestor studii preliminare a reieşit că trebuie luat în conside-
rare coridorul Piteşti – Curtea de Argeş – Țigveni – Salatrucu 
– Poiana – Cornetu – Câineni – Boița. Precizăm că au fost 
analizate și alternative în afara acestui coridor, cum ar fi , spre 
exemplu, Curtea de Argeș – Ţiteşti – Câineni (include Alterna-

Studii de fezabilitate 
sau bani aruncați 
pe Apa Sâmbetei?

„Autostrada Unirii“

De la intenții la realități

În primele zile ale anului 2018 urmau să fi e dați în ex-
ploatare 13 km de autostradă pe tronsonul Sebeș – Turda. În 
ajunul „tăierii panglicii“, specialiștii în domeniu au constatat 
numeroase nereguli în efectuarea lucrărilor de construcție. 
În consecință, au decis să se opereze de urgență reme-
dierile strict necesare măcar pentru atingerea standardelor 
minimale de calitate pentru respectivul tronson de autostra-
dă. Faptul, care poate să pară banal la prima vedere, are 
cel puțin o încărcătură simbolică importantă. Partea cu 
valențe pozitive constă, desigur, în manifestarea exigenței 
la recepția lucrărilor. Partea cealaltă, negativă, vizează o 
stare de fapt care se prelungește de prea multă vreme, 
chiar de decenii. În pofi da alocării unor fonduri considera-
bile, a elaborării a tot felul de strategii, de masterplanuri, 
de studii de fezabilitate pentru care s-au plătit, cum se va 
vedea, bani grei, infrastructura de transport a României, 
în primul rând cea rutieră și cea feroviară, se afl ă într-o 
situație care nu poate fi  caracterizată decât ca nesatis-
făcătoare, inadecvată cerințelor zilelor noastre. Faptul a 
fost relevat de prea multe ori – și fără ecou – inclusiv de 
potențiali mari investitori. La câteva stări de fapt și la preo-
cupări îndreptate spre identifi carea și punerea în aplicare a 
soluțiilor efi ciente, ne vom referi în paginile de față.

Recurs la memorie, 
la istorie

Instabilitate politică

Demersuri din
1994 – 1997

Revizuiri, adăugiri,
reevaluări

Pod – lotul 3 al Autostrăzii Sebeș – Turda

V
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se vor… construi vreodată?
ontinuă să fi e în grea suferință

tiva 7 şi parţial Alternativa 6 din 2015 – 2017). Pentru această 
alternativă a fost realizată o recunoaştere geo-tehnologică a 
traseului, în baza căreia s-a luat decizia de a nu se mai analiza 
mai departe din cauza fenomenelor de instabilitate prezen-
te pe zona Perișani – Țintești – Boișoara. „Afi rmăm acestea 
pentru că există imaginea că numai coridorul Pitești – Curtea 
de Argeș – Cornetu Boiţa – Sibiu a fost singurul analizat“, a 
spus ing. Nicolae Noica. Totodată, a subliniat că, în cadrul 
Coridorului s-au analizat multe subvariante de traseu, traseul 
menţinându-se pe Piteşti – Curtea de Argeş – Cornetu – Sibiu. 
Pe acest traseu urmau a se realiza 4155 metri tunel (6 tunele), 
29 979 metri lucrări de artă – poduri, viaducte și 10 noduri ru-
tiere. În vederea stabilirii costurilor, studiul de prefezabilitate 
a stabilit și cantitățile de lucrări tehnice și materialele necesa-
re. S-a ajuns la un cost de aproximativ 12 milioane dolari/km.

Studiile aferente au fost elaborate de IPTANA – S.A. în 
colaborare cu Egis Route. Varianta de traseu a fost aleasă în 
urma cercetării a 2 – 3 variante separate de cele din studiul 
de prefezabilitate, care au fost departajate pe baza unei anali-
ze multicriteriale, analiză mai riguros elaborată comparativ cu 
analizele multicriteriale de la nivelul anului 2016. Traseul in-
dicat prin studiul de prefezabilitate din anul 2008 a fost Sibiu 
(Vestem, intersecţia cu dru mul expres Sibiu – Făgăraş) – Ra-
coviţa (Cornetu) – Piteşti (Autostrada de centură). Lungimea 
autostrăzii – 116,64 km. Cost – circa 20 milioane euro. Pe acest 
traseu urmau a se realiza 7340 metri tuneluri, 34 120 metri lu-
crări de artă – poduri, viaducte, 8 noduri rutiere şi 8 spaţii 
pentru parcări şi servicii. Prin acest studiu de fezabilitate s-a 
defi nitivat traseul Autostrăzii Piteşti – Sibiu. Ca urmare, el a 
fost prezentat în şedinţa de guvern din 20 noiembrie 2008, 
analizat şi dezbătut, aprobându-se indicatorii tehnico-econo-
mici prin H.G. nr. 1418/20 noiembrie 2008. Practic – relevă 
ing. Nicolae Noica –, după aprobare, se putea începe implemen-
tarea proiectului, respectiv achiziţia terenurilor, întocmirea proiec-
tului tehnic sau a documentaţiilor de licitaţie pentru execuţia lu-
crărilor de construcţie. Traseul autostrăzii, având avize de la toate 
autorităţile locale, a fost prevăzut pentru autostradă şi inclus în 
planurile de urbanism ale localităţilor (PUG) sau în cele ale consi-
liilor judeţene (PATJ). Din 2008 nu s-a mai permis construirea în 
amplasamentul rezervat autostrăzii.

Cu surprindere se constată că între anii 2009 şi 2012 lucra-
rea a fost complet abandonată, deşi ea era cuprinsă în Legea nr. 
363/2006 – PATN – Secţiunea reţele de transport şi era aprobată 
printr-o hotărâre a Guvernului României şi nimeni nu răspunde 
şi nu este responsabil, scrie ing. Nicolae Noica. Ulterior, în anul 
2013, apare ideea revizuirii studiului de fezabilitate din anul 
2008, pe motiv că „fi nanţarea acestei lucrări se va realiza din 
fonduri europene“. Autoritatea de Management a Programu-
lui Operaţional Sectorial Transporturi din cadrul Ministerului 
Transporturilor susţine observaţiile consultantului extern care 

cerea CNADNR revizuirea Caietului de sarcini pentru licitaţia 
referitoare la o nouă variantă a studiului de fezabilitate. În acest 
demers, la 14 iunie 2013, a apărut şi un document tehnic elabo-
rat de un consultant independent, prin care se atestă „lipsa de 
maturitate“ a studiului anterior şi se susţine revizuirea. „Nu-mi 
pot explica poziţia AM POST – Autoritatea de Management“, 
scrie ing. Nicolae Noica.

Prin abandonarea completă a studiului de fezabilitate 
şi reactualizarea lui pe alte trasee, practic, s-a dat peste cap 
toată planifi carea teritorială, generându-se potenţiale confl icte 
juridice pentru administratorul reţelei de autostrăzi, respectiv 
autorităţile locale, pe bună dreptate cei care au primit avize 

negative sau nu au construit nimic pe 
terenurile lor ştiind că vor fi  expropri-
aţi ulterior, putând cere acum daune 
materiale. La gradul de fracţionare a 
proprie tăţilor din România, pe fi ecare 
km de autostradă pot fi  afectaţi zeci 
de proprietari, respectiv câteva mii 
de proprietari de terenuri pe întreaga 
Autostradă Sibiu – Piteşti.

În anul 2015 se încheie un con-
tract cu asocierea SPEA – Tehnic pen-
tru reactualizarea studiului de fezabi-
litate pe Autostrada Piteşti – Sibiu. Au 
fost analizate 7 variante de traseu. În 
studiile anterioare, alternativele 5, 6, 
7 nu au fost analizate, cunoscându-se 
hărţile geologice din zonă, elaborate 
încă din anii 1982, precum şi situa-
ţia catastrofală a liniei de cale ferată 
Râmnicu Vâlcea – Vâlcele, pe care 
variantele 5, 6 îşi suprapun traseul 
parţial. „Mă tot întreb: folosirea vari-

antelor 1 – 4 nu reprezintă un plagiat?“, notează ing. Nicolae 
Noica.

Studiul a rămas nefi nalizat, consumându-se resurse şi 
timp şi practic ajungându-se la o variantă de traseu apropiată 
de cea aprobată prin studiul de fezabilitate din 2008. S-au fi -
nalizat numai tronsoanele de capăt 1 şi 5, cele mai uşoare, cu 
mici modifi cări faţă de traseul iniţial. 

În fața acestei situații care merită numită „20 de ani de 
studii de fezabilitate“, fostul ministru al Lucrărilor Publice, 
ing. Nicolae Noica formulează următoarele propuneri:

▪ elaborarea unui act normativ guvernamental care să 
stabilească faptul că întocmirea studiilor de fezabilitate pen-
tru lucrările publice – autostrăzi, canale etc. – obiective de 
importanță strategică națională se va face numai de fi rme 
românești agreate, în colaborare cu institutele de cercetare 
ale țării (posibili inițiatori: Ministerul Cercetării şi Inovării, 
AGIR, Academia Română);

▪ elaborarea unui act normativ guvernamental care să sta-
bilească regulile de păstrare, inventariere și cercetare a arhive-
lor întocmite cu prilejul realizării – studii, proiecte, execuție a 
obiectivelor strategice.

Ministerul Dezvoltării Regionale, Administraţiei Publice 
şi Fondurilor Europene (MDRAPFE) a anunţat semnarea a 
şase proiecte în valoare totală de peste 800 milioane lei (din 
care 670 milioane lei fonduri europene), prin care se vor re-
abilita circa 230 km de drumuri în judeţele Braşov, Covasna, 
Mureş, Sibiu şi Vaslui.

„Infrastructura de transport modernizată va avea ca bene-
fi ciari aproximativ 1,2 milioane locuitori din judeţele menţiona-
te şi se va refl ecta, printre altele, în gradul de creştere a mobili-
tăţii populaţiei şi a bunurilor, reducerea costurilor de transport 
de mărfuri şi călători, îmbunătăţirea accesului pe pieţele regio-
nale, creşterea efi cienţei activităţilor economice, economisirea 
de energie şi timp, creându-se astfel condiţii pentru extinderea 
schimburilor comerciale, şi, implicit a investiţiilor productive“, 
se precizează într-un comunicat al MDRAPFE.

De asemenea, serviciile de sănătate, sociale şi educative 
din oraşe şi din municipii vor fi  mai accesibile pentru locui-
torii judeţelor respective, populaţia va fi  mai pregătită pentru 
cerinţele pieţei forţei de muncă de la nivel regional şi potenţi-
alul economic şi social va fi  valorifi cat la maximum. Pe de altă 
parte – subliniază reprezentanţii ministerului – va creşte gra-
dul de siguranţă a circulaţiei, se va reduce timpul de călătorie 
atât pentru persoanele care tranzitează judeţele respective în 
scop turistic, de afaceri sau personal, cât şi pentru transportul 
de marfă, iar toate acestea vor contribui, într-un fel sau altul, 
la îmbunătăţirea calităţii mediului înconjurător.

*
Un miliard de euro, bani obţinuţi printr-un împrumut de 

la Banca Europeană de Investiţii (BEI), vor fi  utilizaţi pen-
tru a acoperi contribuţia bugetului de stat pentru cofi nanţarea 
unor proiecte prioritare de transport, din cadrul Programului 
Operaţional Infrastructură Mare (POIM) 2014 – 2020. Ast-
fel, Guvernul a aprobat un proiect de lege pentru aprobarea 
Contractului cadru de fi nanţare dintre România şi BEI, în va-
loare de 1 miliard de euro. Contractul a fost semnat la 18 iulie 
2017, la Luxemburg, de ministrul Finanţelor Publice şi va fi  
implementat de Ministerul Transporturilor. În acest sens, cele 
două ministere vor încheia un acord subsidiar.

„Concret, suma va fi  utilizată pentru fi nanţarea defi ci-
tului bugetului de stat şi refi nanţarea datoriei publice guver-
namentale, în vederea realizării unor obiective de investiţii 
cuprinse în Axele prioritare 1 şi 2 din POIM 2014 – 2020, 

respectiv proiecte pentru creşterea mobi-
lităţii şi dezvoltarea transportului rutier, 
feroviar şi naval şi a mijloacelor de trans-
port subteran, eliminarea blocajelor din 
reţeaua infrastructurii de transport, creş-
terea zonelor de acces cu conectivitate re-
dusă, diminuarea impactului transportului 
asupra mediului“, se menţionează într-un 
comunicat al Executivului.

Împrumutul se acordă pe o perioadă 
de până la 25 de ani, cu o perioadă de graţie 
de până la 7 ani, în condiţii foarte avanta-
joase în comparaţie cu alte instrumente fi -
nanciare, şi va fi  disponibilizat în cel mult 
20 de tranşe, până la 31 decembrie 2024.

Potrivit legislaţiei în domeniul datoriei 
publice, subproiectele alocate de BEI sunt 
prefi nanţate parţial de la bugetul de stat, iar, 
ulterior, parte a acestei prefi nanţări se recu-
perează din sumele împrumutului.

Tentativele din 
2006 – 2009

Repunerea pe „tapet“
2015 – 2016

Ce nu prea au înțeles 
„specialiștii“

Fonduri europene pentru 
reabilitarea a 230 km de 
drumuri și pentru proiecte 
prioritare de transport

Porțiune din viaductul Aciliu de pe Autostrada A1 

Vedere aeriană a porțiunii 
n Autostrada Sebeș – Turda, 
rpată în anul 2017, cu două 
zile înainte de inaugurare
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Parlamentul a adoptat proiectul de 
lege privind Programul Geologic Naţional 
(PGN), act normativ care vizează creşte-
rea gradului de cunoaştere a potenţialului 
geologic al României, de resurse minerale 
disponibile, prin realizarea de lucrări de 
prospecţiune şi cercetare geologică. 
Programul va fi  administrat prin Minis-
terul Economiei şi Agenţia Naţională 
de Resurse Minerale (ANRM), autori-
tatea competentă în materie.

Potrivit unui comunicat al Minis-
terului Economiei, obiectivele specifi -
ce ale Programului sunt: ▪ Actualizarea 
bazei naţionale de date privind resur-
sele minerale, date utilizabile ca bază de 
ofertare a lucrărilor de explorare viitoare; 
▪ Furnizarea studiilor/rapoartelor de sinteză 
de evaluare şi interpretare a informaţiilor; ▪ 
Sprijinirea autorităţilor centrale şi locale în 
fundamentarea programelor de dezvoltare 

economică viitoare pornind de la baza de 
materii prime, respectiv de substanţe mi-
nerale utile identifi cate la nivel naţional, 
regional şi local.

„Clarifi carea perspectivelor de iden-
tifi care a unor noi zăcăminte urmăreşte fi -

nalizarea lucrărilor geologice, în zonele cu 
potenţial, în care se conturează rezerve va-
lorifi cabile. Astfel, PGN va aduce ANRM 
un portofoliu clar de ofertare a perimetrelor, 
pentru obţinerea licenţelor de explorare şi ex-
ploatare“, subliniază Ministerul Economiei.

FOCUS  INGINERESCFOCUS  INGINERESC

Parlamentul European (PE), Con-
siliul UE și Comisia Europeană (CE) au 
ajuns, la fi nalul anului trecut, la un acord 
politic pentru a spori în mod semnifi cativ 
nivelul de calitate și independența proce-
durilor de „omologare de tip“ și a celor de 
testare a autovehiculelor, pentru a intensi-
fi ca controalele efectuate asupra celor care 
sunt deja pe piața UE și pentru a consolida 
sistemul global printr-o supraveghere mai 
strictă la nivel european. 

Principalele elemente ale noilor nor-
me sunt: 

▪ Sporirea nivelului de calitate și a 
independenței procedurilor de omologare 
de tip și a celor de testare a autovehiculelor 
înainte de introducerea lor pe piață.

▪ Sporirea nu-
mărului controalelor 
efectuate la autove-
hiculele care sunt 
deja pe piețele din 
UE. „În timp ce actu-
alele norme de omo-
logare de tip vizează 
în principal con-
troalele ex ante ale 
prototipurilor luate din linia de producție, 
în viitor, statele membre vor trebui să efec-
tueze în mod regulat controale prin sondaj 
asupra autovehiculelor afl ate deja pe piață 
și să pună rezultatele la dispoziția publi-
cului. Toate statele membre vor fi  capabi-
le de acum încolo să ia imediat măsuri de 
siguranță împotriva vehiculelor neconforme 
de pe teritoriul lor fără să aștepte ca autori-
tatea care a eliberat omologarea de tip să ia 
măsuri, cum se întâmplă în prezent“, se arată 
într-un comunicat al CE. 

▪ Supraveghere la nivel european. 
În viitor, CE va efectua controale pe piață 
independent de statele membre și va avea 

posibilitatea de a lansa retrageri de pe piață 
la nivelul UE. „CE va avea competența de 
a contesta desemnarea serviciilor tehnice și 
de a impune sancțiuni administrative pentru 
producători sau serviciile tehnice de până 
la 30 000 euro pe autovehicul neconform. 
Comisia va conduce un nou forum privind 
aplicarea legislației cu scopul de a asigura o 
interpretare mai uniformă a legislației rele-
vante a UE, o transparență totală în legătură 
cu cazurile de neconformitate, precum și o 
supraveghere mai efi cace și mai coordonată 
a pieței de către statele membre“, se preci-
zează în comunicat.

Noul regulament menține interdicția 
actuală privind dispozitivele de manipulare 
pe care autoritățile naționale au obligația 

permanentă de a o 
supraveghea și de 
a-i asigura aplica-
rea, dar face un 
pas înainte. În vi-
itor, producătorii 
de autovehicule 
vor avea obligația 
să ofere acces la 
protocoalele de 

software ale autovehiculului. Această mă-
sură este strâns legată de pachetul privind 
emisiile în condiții reale de trafi c, ceea ce 
va face foarte difi cilă eludarea cerințelor 
privind emisiile, și include o obligație pen-
tru producători de a-și face publică strate-
gia privind reducerea emisiilor, așa cum se 
întâmplă în SUA. 

Acordul politic preliminar la care au 
ajuns Parlamentul European, Consiliul și 
Comisia prin negocieri tripartite este supus 
aprobării ofi ciale a Parlamentului European 
și Consiliului. Regulamentul va fi  apoi di-
rect aplicabil în toate statele membre și va 
deveni obligatoriu la 1 septembrie 2020.

Acord la nivel comunitar 
pentru autoturisme 

mai sigure și mai puțin 
poluante

Parlamentul a adoptat 
Programul Geologic Național

S-a stins din viaţă prof. univ. dr. ing. 
Voicu-Ionel-Lothar Safta, membru al Aso-
ciaţiei Generale a Inginerilor din România 
(AGIR) şi al Academiei de Ştiinţe Tehnice 
din România (ASTR), exponent de marcă 
al ştiinţei şi tehnicii româneşti. S-a născut la 
6 aprilie 1933, la Cluj, a absolvit, ca şef de 

promoţie, Facultatea de Mecanică, speciali-
zarea Maşini hidraulice, din cadrul Institu-
tului Politehnic din Timişoara, în anul 1957, 
şi şi-a început cariera ca inginer tehnolog 
(1957 – 1960) la Întreprinderea Electromo-
tor din Timişoara, după care a devenit cadru 
didactic al instituţiei de învăţământ superi-
or unde a obţinut şi titlul de doctor inginer 
(1970). A activat la Baza Academiei Române 
din Timişoara, în calitate de şef laborator de 
cercetare (1970 – 1980), la Centrul de Su-
dură și Încercări de Materiale (CSIO) Ti-
mişoara, conducând laboratorul de încercări 
nedistructive, fi ind, concomitent, și cadru di-

dactic (din 1976). A obținut titlul de profesor 
universitar în 1982 și a fost şef de catedră la 
Universitatea Politehnica Timişoara – Cate-
dra Utilajul şi Tehnologia Sudării (UTS) a 
Facultăţii de Mecanică (1980 – 2000).

A pus bazele primului program de co-
operare internaţională din UPT, asigurând 
fonduri europene pentru perfecționarea ca-
drelor didactice din catedra UTS, precum și 
dotarea completă a laboratoarelor cu apara-
tură de ultimă generație, în urma colaboră-
rii cu instituţii prestigioase din München, 
Aachen și Lisabona.

Şi după pensionare (2003) şi-a con-
tinuat activitatea didactică şi ştiinţifi că. 
A elaborat, de-a lungul întregii sale cari-
ere, peste 320 de lucrări ştiinţifi ce, 75 ra-
poarte de cercetare, 12 cărţi și monografi i 
publicate în 32 de edituri din ţară şi din 
străinătate. A avizat proiecte de anvergură 
precum Podul Giurgeni – Vadu Oii, Hidro-
centrala Porţile de Fier I, Uzina de Vagoa-
ne din Arad. Competenţa sa deosebită în 
domeniul sudurii i-a fost recunoscută prin 
alegerea în forurile de conducere ale unor 
instituţii ştiinţifi ce din ţară şi de peste ho-
tare şi prin acordarea de numeroase premii, 
diplome şi alte distincţii, între care Premiul 
Aurel Vlaicu al Academiei Române (1986) 
şi Medalia de membru în topul primilor 100 
oameni de ştiinţă, acordată de Centrul Bio-
grafi c Internaţional IBC de la Universitatea 
Cambridge (2011).

Întreaga comunitate inginerească ro-
mână deplânge trecerea în nefi inţă a ilustru-
lui profesor şi cercetător Voicu-Ionel-Lothar 
Safta, a cărui amintire luminoasă va dăinui 
în sufl etele celor care l-au cunoscut.

In memoriam
Prof. univ. dr. ing. 
Voicu-Ionel-Lothar Safta

Executivul a aprobat, prin hotărâre, 
Planul Naţional de Gestionare a Deşeuri-
lor (PNGD). Documentul creează cadrul 
necesar pentru dezvoltarea şi implementa-
rea unui sistem integrat de gestionare a de-
şeurilor la nivel naţional, efi cient din punct 
de vedere ecologic şi economic. „Aproba-
rea PNGD conduce la în-
chiderea unei proceduri 
de infringement afl ată 
în fază contencioasă, 
cauzată de luarea deci-
ziei de sesizare de către 
Comisia Europeană a 
Curţii de Justiţie a Uni-
unii Europene (CJUE) şi 
la evitarea acordării de 
sancţiuni pecuniare României. De aseme-
nea, PNGD contribuie la îndeplinirea uneia 
dintre condiţionalităţile ex-ante pentru ac-
cesarea fondurilor europene în domeniul 
deşeurilor, din cadrul POIM“, se precizează 
într-un comunicat al Ministerului Mediului.

Potrivit reprezentanţilor ministerului 
de resort, atingerea obiectivelor strategice 
stabilite în PNGD va contribui la realiza-
rea pe termen lung a procesului necesar 

de transformare a economiei liniare într-o 
economie circulară efi cientă din punct de 
vedere economic, având la bază promova-
rea reutilizării materiilor prime secundare. 
PNGD a fost realizat luându-se în conside-
rare progresul înregistrat, noile concepte 
internaţionale, precum şi provocările vii-

toare, cărora România trebuie să le răspun-
dă. De asemenea, realizarea obiectivelor 
incluse în PNGD va contribui la o gesti-
onare adecvată a deşeurilor, conducând, 
astfel, la conservarea pe termen lung a re-
surselor naturale şi, în acelaşi timp, va crea 
oportunităţi pentru apariţia unor noi locuri 
de muncă în sectoare specifi ce (reciclare, 
valorifi care, reutilizare deşeuri, cercetare şi 
inovare, investiţii verzi etc.).

A fost aprobat Planul Național 
de Gestionare a Deșeurilor
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Recent, a avut loc festivitatea de de-
cernare a premiilor anuale energynomics.ro 
în domeniul energeticii, acordate celor mai 
meritorii companii, proiecte și personalități 
ale anului.

Premiul pentru Responsabilitate soci-
ală a fost câștigat de OMV Petrom, pentru 
programul România Meseriașă. Premiul 
pentru Efi ciență energetică a fost acordat 
companiei Lisscom Brașov, pentru efi cienti-
zarea și optimizarea energiei termice în clă-
dirile publice din Cluj-Napoca. Sistemul este 
o aplicație din categoria smart city, deoarece 
aria de utilizare acoperă întregul oraș, având 
ca obiectiv principal efi cientizarea energi-
ei termice din clădirile publice, care atrage 

după sine și o reducere a consumurilor de 
energie electrică și o diminuare semnifi cati-
vă a costurilor generale de administrare, de 
service și mentenanță, datorită coordonării 
unice din dispecerat și folosirii de mijloace 
tehnice, materiale și umane minime.

Premiul pentru Tranzacția anu-
lui a revenit Electrica SA, pentru prelua-

rea participațiilor minoritare de la Fondul 
Proprietatea, în schimbul a 165 milioane 
euro. Premiul pentru Finanțarea anului a 
ajuns la GreenFiber International, pentru cre-
ditul de 7,5 milioane euro obținut de la Banca 
Europeană de Investiții, iar premiul pentru 
Premiera anului a revenit companiei Rottco 
Consult, pentru proiectul Synergy de interco-
nectare a benzinăriilor românești independen-
te într-o rețea națională și interactivă. Premiul 
pentru Managerul anului a fost câștigat de 
Petre Stroe, director general MET Energy 
România, pentru gestionarea fuziunii MET 
Trade SRL și MET Energy Marketing SRL. 

Premiul pentru Reușite extraordinare a 
revenit Romgaz SA, pentru descoperirea ză-

cământului Caragele, cel mai mare zăcământ 
de gaze naturale onshore descoperit în ultimii 
30 de ani în România. Programul de lucrări 
din 2017 a inclus forajul a șase sonde, cu o va-
loare a investiției de circa 40 milioane de euro. 
Viitoarele eforturi de explorare sunt concen-
trate în acest moment pe planifi carea și reali-
zarea forajelor pentru confi rmarea și creșterea 

potențială a volumului resursei estimate cu 
investiții de peste 100 milioane de euro. 

Premiul pentru Întreaga carieră a 
fost decernat prof. em. dr. ing. Mircea 
Eremia, de la Universitatea Pol itehnica 
din București, iar Tânărul profesionist 
în energie a fost ales Mihai Bălan, de la 
ICSI Râmnicu Vâlcea pentru activitatea și 

reușitele din domeniul tehnologiilor de sto-
care a energiei. 

Din 2013, premiile oferite de 
energynomics.ro au rolul de a recunoaște și 
răsplăti reușita și bunele practici în sectorul 
energetic din România. 

Dr. ing. Amuliu Proca

În cele ce urmează, prezentăm, în sinteză, 
relatarea dr. ing. Elena CHITANU –  cercetător 
științifi c la Laboratorul Materiale Carbonice, 
Departamentul Materiale Avansate, şi dr. ing. 
Lucia-Andreea EL-LEATHEY – cercetător 
științifi c la Laboratorul Surse Regenerabile și 
Efi ciență Energetică, Departament Efi ciență în 
Coversia și Consumul de Energie, ambele de 
la Institutul Național de Cercetare-Dezvoltare 
pentru Inginerie Electrică ICPE-CA. 

„Participarea noastră la manifestarea 
științifi că EU-US Frontiers of Engineering 
Symposium 2017, Davis, California, ca ur-
mare a recomandării Academiei de Științe 
Tehnice din România (ASTR), acordată de 
preşedintele acestui for, Mihai Mihăiță, și de 
vicepreşedintele Florin Teodor Tănăsescu, 
precum și faptul că am fost selecționate 
dintr-un număr semnifi cativ de candidați 
(în total, la manifestare au participat 25 
de persoane din Europa), au reprezentat, 
pentru noi, o mare onoare. Am avut privi-
legiul de a reprezenta Institutul Național 
de Cercetare-Dezvoltare pentru Inginerie 
Electrică ICPE-CA București și Academia 
de Științe Tehnice din România și – de ce 
nu? – România, la o întâlnire transatlantică, 
cu un înalt nivel științifi c. 

Evenimentul a fost organizat de 
National Academy of Engineering 

(Academia Națională de Inginerie), în par-
teneriat cu European Council of Academies 
of Applied Sciences, Technologies and 
Engineering (Consiliul European al 
Academiilor de Știință Aplicată, Tehnologii 
și Inginerie), în colaborare cu Universitatea 
din California, Davis, Grainger Foundation 
(Fundația Grainger) și National Science 
Foundation (Fundația Națională de 
Știință), organizații care au asigurat infra-
structura necesară derulării simpozionu-
lui și activităților sociale. Participanții la 
eveniment și-au prezentat activitatea prin 
intermediul unui poster, evidențiind rezul-
tatele remarcabile din domeniul fi ecăruia 
de cercetare.

Din punct de vedere organizatoric, sim-
pozionul a fost structurat în patru sesiuni: 
Technologies for space exploration (Tehnologii 
pentru explorarea spațiului), Celule solare de 
generație următoare (Next-generation solar 
cells), Neuroinginerie (Neuroengineering) și 
Imagistică computa-țională (Computational 
imaging). Este de menționat că prezentările au 
fost susținute de personalități din fi ecare do-
meniu, atât din Europa, cât și din Statele Unite 
ale Americii.“

În continuare, autoarele relatării s-au 
referit, în detaliu, la temele abordate în cele 
patru sesiuni, formulând câteva concluzii:

„Participarea noastră la acest eve-
niment s-a materializat în cadrul sesiunii 
Celule solare de generație următoare. La 
solicitarea organizatorilor, am prezentat câte 
un poster pentru fi ecare domeniu abordat de 
noi. Astfel, dr. ing. Elena Chitanu a supus 
atenţiei participanţilor lucrarea Materials 
for hybrid PV applications pentru domeniul 
de cercetare dezvoltat începând cu teza de 
doctorat, și anume știința și ingineria mate-
rialelor pentru aplicații fotovoltaice, iar dr. 
ing. Lucia-Andreea El-Leathey a prezen-
tat lucrarea Experiments and Simulation 
Research Leading to Smart Use of Solar 
Power for Self Consumption pentru do-
meniul inginerie energetică – aplicații 
în domeniul surselor regenerabile de 
energie. Aceste postere au fost apreci-
ate și, ca urmare, am avut posibilitatea 
de a iniţia noi contacte și posibilități de 
colaborare în cadrul unor potențiale pro-
iecte internaționale de tip Horizon 2020. 
Trebuie să remarcăm că infrastructura 
INCDIE ICPE-CA a constituit în acest 
sens un mare avantaj. De asemenea, unul 
dintre aspectele apreciate de organiza-
torii evenimentului a fost reprezentarea 
României şi faptul că, începând cu acest 
simpozion, reţeaua Frontiers of Engineering 
Alumni Network va include şi cercetători 

din România. Astfel, ne bucurăm că EU-US 
Frontiers of Engineering Symposium 2017 
constituie un pas în plus în cariera persona-
lă, dar şi pentru dezvoltarea ariei de experti-
ză a ICPE-CA.

De un interes deosebit s-au bucurat 
datele comunicate de noi privind cercetările 
de actualitate din domeniul celulelor solare, 
precum și despre infrastructura completă ne-
cesară pentru astfel de investigaţii ştiinţifi ce. 
Am putut constata, cu satisfacţie, că – prin 
cercetările de până acum, atât în domeniul 
științei materialelor, cât și al caracterizărilor 
complexe din domeniul energiei verzi – ne 
situăm la același nivel cu instituțiile de cer-
cetare prezente la acest simpozion. De ase-
menea, discuțiile cu reprezentații fi rmelor 
din domeniul fotovoltaic ne-au confi rmat 
faptul că ne înscriem în tendințele de cerce-
tare, care au ca scop fi nal aplicabilitatea la 
nivel industrial. 

După participarea la acest eveni-
ment, putem afi rma că prestigioasa re-
uniune științifi că a facilitat colaborarea 
internațională, interdisciplinară în domeniul 
cercetării, în vederea promovării transfe-
rului de noi tehnici și abordări din diferite 
domenii ale ingineriei și a încurajat crearea 
unor noi rețele transatlantice de ingineri de 
clasă mondială.“

SUB  LUPA  ACTUALITĂŢIISUB  LUPA  ACTUALITĂŢII

Autoritatea de Management pentru 
Programul Operaţional Regional (AM 
POR) din Ministerul Dezvoltării Regio-
nale, Administraţiei Publice şi Fondurilor 
Europene (MDRAPFE) a lansat trei apeluri 
de proiecte, în valoare totală de aproxima-
tiv 96,4 milioane euro, pentru creşterea 
efi cienţei energetice în iluminatul public. 
„Am semnat ordinul pentru lansarea apelu-
rilor pentru proiecte care vor avea rezultate 
în îmbunătăţirea calităţii mediului, scăde-
rea emisiilor de gaze cu efect de seră şi a 
consumului de energie. Este un domeniu de 
mare actualitate la nivel mondial, în care 
fi ecare dintre noi putem să ne implicăm şi 
să contribuim, pe lângă autorităţile publice 
cu investiţii fi nanţate în cadrul acestor ape-
luri“, a subliniat ministrul delegat pentru 
Fonduri Europene.

„Proiectele propuse vor avea în vede-
re investiţii publice care cuprind înlocuirea 

cu lămpi cu efi cienţă energetică ridicată şi 
durată mare de viaţă a lămpilor vechi, con-
sumatoare de energie, reabilitarea instalaţi-
ilor electrice (stâlpi, reţele etc.), instalarea 
de sisteme de telegestiune a iluminatului 
public, crearea/extinderea/reîntregirea sis-
temului de iluminat public în localităţile 
urbane, utilizarea surselor regenerabile de 
energie, precum şi realizarea de strategii 
pentru efi cienţă energetică (de exemplu, 
strategii de reducere a CO2) pentru proiecte 
fi nanţate din POR 2014 – 2020“, precizea-
ză MDRAPFE, într-un comunicat.

Unităţile administrativ-teritoriale din 
mediul urban, din Municipiul Bucureşti şi 
sectoarele sale pot depune cereri de fi nanţa-
re timp de 6 luni, începând cu 18 februarie. 
Valoarea proiectelor trebuie să fi e cuprinsă 
între 100.000 şi 5 milioane euro, o cotă de 
85% (80% pentru regiunea Bucureşti-Ilfov) 
fi ind suportată din fonduri europene.

Apeluri de proiecte în valoare 
de 96,4 milioane euro, pentru 

iluminat public de calitate

Tineri cercetători români, participanți 
– la recomandarea ASTR – la „EU-US Frontiers of 
Engineering Symposium“, Davis, California (SUA)

A V-a ediție a Galei premiilor pentru energie energynomics.ro
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           Filozofi e de... buzunar
           Filozofi e de... buzunar                                                                                                                                     

       
       Când sărăcia-mi intră-n casă,

             Am constatat, gândind adânc, 

                Că una e să stau la masă

                Şi alta este... să mănânc!

                         

                   
Nicolae Precupeţu 
Nicolae Precupeţu 

   (Din volumul   (Din volumul „Ingineri epigramişti“)
„Ingineri epigramişti“)                                                                                    

● Parteneriat pentru modernizarea 
sistemului de termofi care al Capitalei. 
Ministerul Energiei, Primăria Generală a Municipiu-
lui București şi compania japoneză Itochu Corpora-
tion au semnat recent un Memorandum de Înţelegere 
privind crearea unui parteneriat cu scopul moderniză-
rii Sistemului Centralizat de Alimentare cu Energie 
Termică (SACET) a Municipiului Bucureşti. Prin 
acest document, Itochu Corporation se angajează ca, 
în primul trimestru al anului 2018, să elaboreze un 
Studiu de Fezabilitate care să analizeze oportunitatea 
implementării în SACET Bucureşti a unor tehnologii 
noi de producere în cogenerare de înaltă efi cienţă a 
energiei termice şi electrice, necesare încălzirii, 
alimentării cu apă caldă menajeră şi electricitate a 
populaţiei Capitalei. „Bucureştiul este cel mai mare 
consumator de energie termică din România, iar un 
astfel de sistem centralizat care să benefi cieze de 
tehnologii performante va oferi populaţiei servicii 
mai bune şi fără sincope în materie de căldură şi apă 
caldă“, se precizează într-un comunicat al Ministe-
rului Energiei.

● Prima etapă a Concursului de 
roboți mobili – powered by Marquardt. 
La 12 ianuarie 2018, în holul Facultății de Inginerie 
a Universităţii Lucian Blaga din Sibiu, s-a desfăşurat 
prima etapă a Concursului de roboți mobili – powered 
by Marquardt. În cadrul acestei etape, au participat 15 
echipe, formate din studenți ai instituţiei de învăţă-
mânt superior din Sibiu, precum și două echipe in-

vitate, alcătuite din 
studenți de la Uni-
versitatea Tehnică 
Gheorghe Asachi 
din Iași. Roboții 
„line follower“, 
construiți de 
studenți, s-au în-

trecut pe un traseu de viteză, câștigător fi ind de-
semnat robotul care a parcurs traseul în timpul cel 
mai scurt. Coorganizator al acestui concurs a fost 
Sucursala Sibiu a Asociației Generale a Ingine-
rilor din România. Concursul a fost sponsorizat 
de compania Marquardt Schaltsysteme Sibiu, 
căreia organizatorii îi adresează mulţumiri și pe 
această cale.

● Finanțare europeană pentru un 
proiect de navigație interioară prin 
realitate augmentată, realizat de o 
fi rmă românească. Firma Geotech Systems 
din Târgu-Jiu face parte din cele 193 de IMM-uri 
selectate pentru a primi fi nanțare în cadrul Instru-
mentului pentru IMM-uri – Faza 1. Proiectul său 
ARIN (Navigație Interioară prin Realitate Aug-
mentată / Augumented Reality Indoor Navigation) 
oferă soluții de navigare facilă în interiorul unor 
clădiri de mari dimensiuni, aglomerate sau com-
plicate din punct de vedere structural. Fiecare pro-
iect din această rundă va benefi cia de o fi nanțare 
de 50.000 de euro pentru efectuarea unui studiu de 
fezabilitate, iar compania va benefi cia, timp de trei 
zile, de servicii gratuite de consiliere de afaceri și 
de accelerare a dezvoltării activității propuse. Vo-
lumul total de fi nanțare se ridică la 9,65 milioane 
euro. Cele mai multe proiecte au fost depuse de 
Spania (27), Italia (26) și Elveția (22).  

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP

Piața globală a tehnologiilor bazate 
pe drone în industria energiei şi utilităților 
se ridică la 9,46 miliarde de dolari pe an, 
potrivit estimărilor PwC prezentate într-un 
recent raport care ilustrează felul în care 
utilizarea într-un mod creativ a vehicule-
lor aeriene fără pilot transformă modul în 
care companiile îşi construiesc, operează 
și întrețin rețelele. O dronă aruncătoare de 
fl ăcări folosită pentru a curăța deșeurile de 
pe liniile electrice este unul dintre exem-
plele spectaculoase de folosire într-un mod 
inovativ a vehiculelor aeriene fără pilot, 
ce poate fi  regăsit în raportul Clarity from 
above: Leveraging drone technologies to 
secure utilities systems, realizat de echipa 
globală PwC Drone Powered Solutions. 
Alte aplicații variază de la cercetări/stu-
dii geo-spațiale folosite în planifi carea 
investițiilor, prin monitorizarea procesu-
lui de construcție și gestionarea resurse-
lor, până la gestionarea în mod proactiv 
a riscurilor şi amenințărilor, cum ar fi  
vegetația excesivă.

Soluții pentru sporirea 
fi abilității rețelelor
Se preconizează că rețelele de trans-

misie a energiei electrice vor fi  extinse, 
ajungându-se la 6,8 milioane km de circuite 
în 2020, în creștere cu 15% față de nivelul 
din 2016, pe măsură ce producția de energie 
este infl uențată de dezvoltarea surselor de 
energie regenerabilă, iar cererea pe piețele 
emergente creşte. Autoritățile de reglemen-
tare sunt din ce în ce mai mult preocupa-
te de fi abilitate, oferind stimulente pentru 
reducerea întreruperilor și aplicând pena-
lizări pentru perioadele de nefuncționare. 
În fi ecare an, sectorul pierde 169 miliarde 
de dolari din cauza defecțiunilor la nivelul 
rețelelor energetice și închiderilor forțate.

„Presiunea de a trece de la combus-
tibili fosili la surse regenerabile, reducând 
în același timp prețurile, obligă companiile 
din sectorul energetic şi de utilităţi să caute 

noi modalități de a rămâne profi tabile. În 
timp ce companiile își reinventează mode-
lele de afaceri, tehnologiile bazate pe dro-
ne ajută la creșterea fi abilității producției, 
transmiterii și distribuției de energie“, a 
declarat David Trow, Partener, Servicii de 
Audit, Liderul Echipei de Servicii pentru 
Sectorul Energetic din PwC România.

Cel mai recent raport PwC din seria 
Clarity from above surprinde povești de 
succes despre moduri creative prin care 
manageri din industria utilităților din în-
treaga lume apelează la drone pentru a re-
zolva unele dintre cele mai difi cile proble-
me cu care se confruntă industria, sporind 
atât fi abilitatea reţelelor, cât și siguranța 
muncitorilor. De exemplu, în majoritatea 
țărilor, monitorizarea creșterii vegetației 
și tăierea copacilor în apropierea liniilor 
electrice reprezintă cel mai mare cost de 
întreținere pentru companiile din domeniul 
energetic. Cu ajutorul dronelor, procesul de 
tăiere este mai efi cient, şi, în plus, pot furni-
za date care ajută la anticiparea și evitarea 
defecțiunilor cauzate de căderea copacilor.

Noile tehnologii, 
oportunități de creștere 
a efi cacității
„Folosirea tehnologiilor bazate pe 

drone pentru a strânge o varietate de 
date despre centralele, sub-staţiile sau li-
niile electrice devine un motor de schim-

bare pentru întreaga industrie a energiei 
și utilităților. Dronele pot colecta date 
standardizate și tangibile într-un mod 
mai efi cient decât oamenii afl ați pe teren 
şi, în plus, spre deosebire de vehicule-
le aeriene cu echipaj, pot să o facă fără 
riscul de pierderi de vieți omenești“, a 
adăugat David Trow. 

De asemenea, în serviciile de furni-
zare de apă, dronele pot fi  mai utile decât 
sateliții în procesul de monitorizare a calității 
apei. Aplicația PwC Geospatial.App per-
mite integrarea, prezentarea și gestionarea 
informațiilor colectate de drone echipate 
cu camere de supraveghere, cu infraroșu 
și alte tipuri de camere, care sunt foarte 
utile în domenii precum monitorizarea 
procesului de dezvoltare a infrastructurii, 
monitorizarea necesității de întreținere și 
evaluarea pagubelor după dezastre natu-
rale sau provocate de om.

„Pentru a rămâne competitivi pe 
piață și prezenți în ecosistemul de afaceri 
afl at într-o continuă schimbare şi plin de 
provocări aduse de noile tehnologii, com-
paniile din industria energiei şi utilităților 
trebuie să-și extindă orizonturile. Ele tre-
buie să perceapă noile tehnologii, prin-
tre care şi dronele, drept oportunități de 
îmbunătăţire a proceselor interne, de re-
ducere a costurilor şi de creştere a efi ca-
cităţii“, a precizat Ionuţ Simion, Country 
Managing Partner la PwC România.

PwC: Piața globală pentru utilizarea 
comercială a dronelor în sectorul energetic și 
de utilități însumează 9,46 miliarde de dolari

La Universitatea Dunărea de 
Jos din Galați a fost lansată aplicaţia 
SmartRoadSense, destinată monitorizării 
calității suprafeței stradale. Cu ajutorul 
acesteia, pot fi  furnizate informaţii 
privind existenţa de gropi sau 
denivelări ale şoselelor parcurse de 
şoferii utilizatori. 

Prin intermediul aplicaţiei, care 
se instalează gratuit de conducătorii 
auto pe telefonul mobil, se pot 
transmite informaţii care formează 
o hartă în open data şi care măsoară 

starea tehnică a structurii rutiere stradale 
prin vibraţiile transmise în timp real 

în momentul conducerii vehiculului. 
Aceste informaţii sunt prelucrate de 
softul SmartRoadSense, realizat de 
Universitatea de Informatică din Urbino. 
Prin aplicarea unui sistem de monitorizare 
a structurilor rutiere pot fi  concepute 
diferite strategii pentru întreținerea 
și refacerea străzilor, ținându-se cont 
de aplicarea efi cientă a investițiilor. 
La eveniment au participat, între alţii, 
reprezentanţi ai Universităţii Urbino din 
Italia, ai instituţiei de învăţâmânt superior 
din Galaţi, cercetători şi studenți. 

Aplicație privind măsurarea stării 
tehnice a drumurilor

https://biblioteca-digitala.ro




